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CERTAMEN pàg 11
La martorellenca Laura
Toro s’emporta el títol 
de Miss Catalunya

FUTBOLISTA AMB TALENT pàg 20
La sesrovirenca Jana Fernández
es corona de nou campiona 
d’Europa amb el Barça 

Més estabilitat que canvi
4Cinc alcaldes de la comarca repeteixen, 
mentre que a tres pobles hi ha cares noves

4 Fonollosa es fa fort a Martorell i Giribet fa història 
desbancant els socialistes de Sant Andreu pàgs 10, 14, 16 i 18

Les alcaldies del Montserratí

Camino (Castellví) Fonollosa (Martorell) Giribet (Sant Andreu) Naharro (Abrera)

Carbonell (Sant Esteve) Parent (Olesa) Rivas (Esparreguera) Rodríguez (Collbató)
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A fons

Intentar deixar de fumar, una
nova moda o la falsa creença
que el perjudici per a la salut no
és greu són alguns dels motius
que han situat els vapes i les ci-
garretes electròniques com un
element capaç de substituir el ta-
bac tradicional entre els joves. O
això sembla. En la setmana sen-
se fum, coincidint, com és lògic,
amb el Dia mundial sense tabac
(31 de maig), el Departament de
Salut va publicar les dades del
consum de tabac durant el 2022.
Mostren que el 19% dels joves de
15 a 24 anys consumeixen tabac.

Però el que fa interessants
aquestes dades és la que té a
veure amb el consum de vapeso
cigarretes electròniques. I és que
els adolescents comencen a adop-
tar aquesta tendència com la
nova forma de fumar, sigui amb
nicotina o sense. La Sociedad
Española de Medicina de Fami-
lia y Comunitaria (SEMFYC),
també en el marc de la setmana
sense fum, ha publicat els resul-
tats de l’enquesta sobre el consum
de tabac entre la població espa-
nyola. De les xifres, crida l’aten-
ció que en la franja d’edat entre
els 14 i els 18 anys el consum de
vapejadors és del 21%, mentre
que el consum de cigarretes tra-
dicionals és del 13%.

TIPUS DE CONSUMIDOR
Tot i que la xifra més elevada és en
aquesta franja d’edat, el consum
de cigarretes electròniques cada
cop és més comú també en edats
més avançades. És el cas d’en Joel
i la Sara, dos joves de 25 i 23 anys
que, a més, són dos perfils dife-
rents que han caigut en aquesta
nova tendència dels vapes.

En Joel no ha estat mai fu-

mador de tabac convencional,
però fa uns mesos va començar a
fumar vapes. “Una amiga en
fuma i veus que fa bona olor, i em
va venir de gust provar-ho”, ex-
plica. Aquest jove relata que al
principi consumia els que no te-
nen nicotina i sempre amb un ús
recreatiu. “Ara no en faig un ús
diari, però sí que en consumeixo
unes tres nits a la setmana i in-
tento no fer-ho mai de dia”. Però
finalment n’ha acabat comprant
amb un 2% de nicotina. Tot i ser
conscient dels components ad-
dictius, insisteix a definir el seu
consum com el d’una catximbao
pipes d’aigua.

Per la seva banda, la Sara sí
que era fumadora de tabac tradi-
cional i el motiu que la va portar
a provar l’electrònic va ser diferent
del d’en Joel. Aquesta jove expli-
ca que no li agradava l’olor que els
cigarrets convencionals li deixaven

al cos, a banda que volia reduir el
consum de tabac. A través d’unes
amigues va conèixer una marca
que “en comptes de cremar el ta-
bac i fumar-lo, el que fa és escal-
far-lo sense que arribi a la com-
bustió”, explica. Tot i això, afirma
ser conscient que no deixa de ser
dolent per a la salut, però sí que
considera que és menys perillós
que el tabac convencional. Tot i el
canvi, la Sara admet que no n’ha
acabat “convençuda” i que ha tor-
nat a fumar cigarretes, sense dei-
xar de banda les electròniques.

El testimoni de tots dos mos-
tra les diverses motivacions que
porten els joves a fumar cigarre-
tes electròniques, sigui per moda,
pel gust que tenen o per intentar
reduir el consum de tabac.

QUÈ HI DIUEN ELS EXPERTS?
Fa temps que les administracions
imposen mesures més restrictives

contra el tabac per intentar redu-
ir-ne cada cop més el consum.
Però l’aparició dels vapespot su-
posar un canvi d’estratègia de la in-
dústria tabaquera que expliqui el
seu augment. Així ho pensa Ja-
cobo Sellarés, pneumòleg de l’Hos-
pital Clínic, que considera que
“l’electrònic és el nou negoci”. Se-
llarés continua dient que “el ci-
garret tradicional s’acabarà perquè
la gent jove el substituirà”.

En aquest sentit, el pneumò-
leg explica que la publicitat d’a-
quests productes, que va crei-
xent, ja està enfocada al seu con-
sum i no pas al fet que la persona
deixi de fumar. Un exemple és el
festival Primavera Sound, on a l’e-
dició d’enguany es podia veure
com una marca d’aquest sector te-
nia un estand a l’entrada del re-
cinte per donar-se a conèixer.

D’altra banda, hi ha la con-
cepció de perillositat del consum

de les cigarretes electròniques, si-
guin les que tenen nicotina o les
que no. El pneumòleg del Clínic
explica que saben que és perju-
dicial, però pel fet que és un pro-
ducte molt recent “encara no es
pot quantificar el dany exacte”.
“Sospitem que les conseqüències
negatives són menors, però sí
que sabem que hi ha derivats
cancerígens i que també poden
provocar problemes cardiovas-
culars”, afegeix Sellarés.

Per últim, el pneumòleg tam-
bé alerta del consum en augment
en adolescents. Tot i que afirma
que acabarà substituint el tabac
convencional, creu que “ara ma-
teix el cigarret electrònic és la
porta d’entrada al cigarret de
tota la vida”. Amb tot, l’expert
acaba dient que “la gent que
fuma electrònic ho farà cada cop
més, i la que se’n cansi conti-
nuarà amb el tabac tradicional”.

Els joves prefereixen ‘vapejar’
» El fenomen de les cigarretes electròniques va a l’alça entre els joves i fa de porta d’entrada al tabac
» Experts i entitats demanen més esforços per alertar del perill que comporta aquesta nova moda

El consum de cigarretes electròniques ha augmentat entre els joves fins al punt de ser la porta d’entrada al tabac tradicional. Foto: Departament de Salut

Guillem Francàs
MONTSERRATÍ
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[Sobre articles que ha
publicat a El Periódico]

Hi ha nenes de Sant Roc
i de la Salut que fa anys que aguanten
abusos. “Els aplaudeixen”. El més greu
que ens van explicar, que 30 nens les
tanquessin en un pis obligant-les a fer
fel·lacions. Elles no s’han atrevit mai a
denunciar-ho, per por i per vergonya.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

No paro de rebre in-
sults per haver-me fi-

cat tímidament amb
algú que portava un rellotge de mig
milió d’euros. De fet, ni tan sols m’hi
ficava. Però vaja, com que teniu ganes
d’insultar, us donaré motius: crec que
és indecent portar un rellotge de mig
milió d’euros.

@EvaPiquer

ÚLTIMA HORA [13-6-
2023]: Gerro d’aigua

freda al cas Helena Ju-
bany. La comparativa entre l’ADN de
perfil masculí trobat al jersei de la víc-
tima i el d’un dels investigats, Santi Lai-
glesia, ha donat negatiu. El magistrat
demana a les parts si consideren que
cal practicar alguna diligència més.

Em poso a menjar un
Häagen-Dazs de xoco-

lata belga, em posaré la
llista de reproducció més trista de
l’Spotify i obriré el YouTube per posar
les millors jugades de Leo Messi amb
el Barça. Així fins que em quedi sense
llàgrimes i m’adormi per despertar-
me i seguir menjant el gelat.

@andreuginola@punsix@ElisendaColell

La lupa

El proppassat 11 de maig, el president rebia
una vintena de dones gitanes universitàries,
en una trobada pensada per mantenir una
conversa distesa. El 24 de maig vaig tenir l’o-

casió de celebrar l’accés a la universitat per a majors
de vint-i-cinc anys de prop d’una quinzena d’estudiants
gitanos del Grup d’Accés a la Universitat, una unitat
formativa depenent del Pla Integral del Poble Gita-
no de la Generalitat. Ambdues trobades van ser
molt reveladores.

En la conversa mantinguda amb el president, les
estudiants varen expressar els seus reptes i projec-
tes. Fins aquí el que era d’esperar, que les il·lusions
són universals i ens esperonen a tirar endavant. Però
a la conversa hi va haver més teca. Algunes de les
intervencions que més em van fer parar-hi l’aten-
ció apuntaven detalls reveladors de les falles de la
inclusió social. En destaco els següents: el proble-
ma que suposa que hi hagi centres educatius ins-
tal·lats en el baix rendiment, fet que arrossega el con-
junt dels estudiants a una molt baixa expectativa d’è-
xit educatiu. En constatar aquesta situació, l’esforç
de famílies gitanes per donar estudis als seus fills i
filles comporta, en alguns casos, que els traslladin
a altres centres, sovint pagant escoles concertades.
El problema –viscut en primera persona per algu-
nes de les estudiants presents a Palau– de tutors de-
sincentivadors amb la continuïtat dels estudis post-
obligatoris, concretament del batxillerat. El relati-
visme cultural d’algun docent que, fent-se passar per
progre i empàtic –quan, de fet, demostra ser un re-

accionari de manual–, s’atreveix a estipular que, cul-
turalment parlant, l’univers gitano és més refractari
a estudiar, i que s’ha de “comprendre” aquest tret
cultural. D’altra banda, fou molt interessant cons-
tatar l’empenta cap al canvi social de les estudiants
dins la mateixa comunitat, quan algunes d’elles, sent
les primeres a arribar a la universitat, han hagut de
convèncer els pares per mostrar-los que era bo per
a elles estudiar, i que fent-ho no viurien desprotecció
ni desvinculació de la comunitat.

Al Grup d’Accés a la Universitat em vaig trobar amb
tot d’estudiants expectants per l’entrada a la vida uni-
versitària, orgullosos de la feina feta fins a arribar a
les seves portes. Parem compte al fet que ells i elles,
tots, treballen les hores del dia que faci falta per man-
tenir les seves famílies. Sempre amb la canalla en el
punt de mira. Els estudis conformen el seu somni,
però, sobretot, somien amb els seus, en fer-los par-
tícips d’aquesta aventura que té tot el sentit perquè
es tracta de prosperar plegats. La família com un va-
lor fonamental, sí, en aquest sentit de suport, protecció
i solidaritat elemental: el grup extens amb què es de-
sitja compartir la prosperitat. La comunitat sempre

en l’horitzó. Aquí no hi ha individualisme que valgui.
Lluny queda la retòrica del “jo abans que res” tan prò-
pia dels valors liquats postmoderns que ara ens
aclaparen i que, malauradament, s’han escolat per la
porta de darrere de l’esquerra.

Sé que en cap grup humà podem assegurar que tot
siguin flors i violes. Ara bé, el que m’entusiasma de
totes aquestes persones que he tingut l’oportunitat de
conèixer és la seva capacitat de superació amb un es-
forç redoblat comparat amb els que, com jo, som pa-
ios. Permeteu-me que parli en aquests termes. Con-
versant amb aquest estol d’estudiants mai no hi he tro-
bat un bri de lamentació. No perden el temps en el vic-
timisme ni demanen cap privilegi pel fet de ser de la
comunitat gitana catalana. Exigeixen, això sí, un trac-
te entre iguals. I amb les seves vides combaten la tra-
jectòria estructural de desigualtat que s’ha concentrat
en el poble gitano en relació amb la resta de la població.
Combaten el racisme amb què ara encara es troben,
incrustat en la vida quotidiana del nostre país. Actu-
en amb determinació exemplar: fan caure murs i sal-
ten tanques. Són, ras i curt, una poderosa agència de
canvi. Per descomptat, ho són molt més que els que
entre la majoria paia considerem una ofensa imper-
donable i motiu de mobilització política que ens cri-
tiquin el pentinat. Acabo amb dos noms propis: la Sa-
cri s’ha compromès a superar la prova comuna de l’ac-
cés per a majors de vint-i-cinc anys l’any vinent, que
aquest no ha pogut ser. L’Isaac va pel camí de con-
vertir-se en mestre i espero que aviat el tinguem en-
tre el professorat del nostre país.

El que m’entusiasma és 
la seva capacitat de superació

amb un esforç redoblat

per Xavier Godàs

Per la ‘gitanització’ de Catalunya
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Laura Toro reafirma el regnat 
de Martorell a Miss Catalunya

Diego Martínez és sincer

Instal·lat el carregador dels nous 
autobusos elèctrics a Martorell

El + llegit línianord.cat
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La socialista Gemma Rodríguez 
serà la nova alcaldessa de Collbató

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Dos resultats que fan història

Els semàfors

Instal·lar les pantalles de
protecció acústica en alguns
trams de l’A-2 per reduir el

soroll que prové de l’autovia és
una mesura del tot necessària.
Busca afavorir la qualitat de
vida dels veïns i que puguin

descansar a les nits.  
pàgina 10Govern espanyol

Les ampliacions a l’Hospital 
de Martorell arriben en

comptagotes, però és una bona
notícia que s’hagin posat en
marxa 10 nous espais de

consultes externes i que s’hagi
ampliat el personal per 
cobrir-ne les visites. 

pàgina 10Hospital de Martorell

Una adequada il·luminació de
l’espai públic és clau perquè la
ciutadania se senti segura. En el
cas de les dones, es tracta d’una

mesura encara més vital.
La millora de l’enllumenat al
voltant de Martorell Central 

és un pas endavant.
pàgina 11FGC

A les xarxes

@marsigol: Me’n vaig a dormir trista per-
què voldria poder viure en català a Cata-
lunya, coi. Encara més quan es tracta d’un
producte de TV3. #CitesBarcelonaTV3

@elsmatins: Pere Aragonès canvia tres
conselleries: Anna Simó substitueix Gon-
zàlez-Cambray, Ester Capella a Juli Fer-
nández i David Mascort a Teresa Jordà.

#CanvisAlGovern #CitesOCitas?

La clau

El dia 15 de juny se celebra el
Dia Mundial de la Presa de
Consciència de l’Abús i el

Maltractament de la Vellesa, una
jornada que té com a objectiu
sensibilitzar sobre aquest greu
problema social que afecta la dig-
nitat, els drets i el benestar de mol-
tes persones grans.

Segons les Nacions Unides,
entre el 4% i el 6% de les persones
grans han patit alguna forma d’a-
bús o maltractament, tant físic
com psicològic, econòmic o sexu-
al, i sovint aquest abús es produeix
en l’àmbit familiar o institucional.

També l’Organització Mun-
dial de la Salut (OMS) assenyala el
maltractament a les persones grans
com una de les formes de violèn-
cia més oculta i més desconeguda. 

Aquesta situació es va agreujar
amb la pandèmia de la covid-19,
que va fer augmentar la vulnera-
bilitat i l’aïllament de les persones
grans. La denegació d’assistència
sanitària en algunes comunitats
autònomes va ser una de les pro-
ves més evidents d’aquest mal-
tractament a les persones grans per
part de les administracions.

Les xifres de més de 35.000
persones mortes per covid, o símp-
tomes compatibles, ens demostren
la deixadesa i la manca de res-
ponsabilitat d’aquells que tenien el
deure de vetllar per la salut de to-
tes les persones malaltes. 

Som molts els que conside-
rem que cal una investigació a
fons per clarificar el que realment
va passar durant la pandèmia, ja
que no s’entén com, entre les deu
regions europees amb major ex-
cés de mortalitat durant l’any
2020, hi figuren quatre espa-

L’abús i el maltractament
per Pedro Jesús Fernández

nyoles, ocupant el primer lloc la
Comunitat de Madrid.

Ara que s’acaben de celebrar
unes noves eleccions, resulta in-
comprensible que els madrile-
nys hagin tornat a confiar, una
altra vegada, en la mateixa per-
sona que va abandonar les per-
sones malaltes i els va negar l’a-
tenció sanitària necessària, ja
que no va permetre traslladar
els malalts als hospitals, con-
demnant-los a mort.

Ara bé, més enllà de la pan-
dèmia i dels resultats electorals,
les taxes de maltractament a les
persones grans continuen sent
elevades a les residències i al-
tres institucions tant públi-
ques com a privades, i l’atenció
sanitària, els serveis socials i els
centre assistencials per a per-
sones grans continuen sent in-
suficients i inadequats.

Necessitem més centres pú-
blics d’atenció a les persones
grans, com també un incre-
ment de les plantilles de serveis
socials per poder atendre les ne-
cessitats i les demandes actuals.

Un altre problema que s’ha
de resoldre és la manca de for-
mació i els baixos salaris del per-
sonal que s’ocupa de l’atenció a
les persones residents, així com
la insuficiència de personal de
la majoria dels centres. Aquests
són només dos exemples dels
múltiples problemes que exis-
teixen als centres que atenen les

persones grans per tal d’oferir
un tracte digne i adequat.

Si a això, hi afegim la des-
coordinació entre els serveis de
salut públics i les residències,
substituint l’assistència sanitària
pública –a la qual tenen dret com
qualsevol altre ciutadà– per l’as-
sistència sanitària privada, és
evident que l’empitjorament de
l’atenció és irremeiable.

Per això, els companys i
companyes de la Marea Pensio-
nista, a més de lluitar per unes
pensions i uns salaris dignes
per a tothom, volem contribuir
a difondre aquest missatge de
respecte, solidaritat i protecció
cap a les persones grans, que són
un tresor de saviesa i experièn-
cia per a les generacions futures.

Segons les estimacions dels
experts, en el conjunt de l’Estat,
el 2050 la població major de 65
anys serà del 33,2%, dels quals
el 44% tindrà més de 80 anys.
Actualment, la població major de
65 anys a l’Estat supera la xifra
de nou milions de persones.

Això significa que seran mol-
tes les persones que necessitaran
atenció, no només a casa, sinó
també en residències. Per això,
des de la Marea Pensionista,
fem una crida a tota la societat
per revertir aquesta situació i ga-
rantir el benestar de la gent
gran, ja que tot ésser humà té
dret a viure amb dignitat, lliure
d’explotació i maltractament.

Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com

@xavifono: Avui ha estat un dia impor-
tant per mi. He estat reelegit alcalde i em
sento molt orgullós de Martorell i de tor-
nar a ser l'alcalde del meu poble.

#FonollosaAlcalde
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NLes millors
perles

Toni Comín publica una selfieamb Jordi Turull, Anna Erra i
Laura Borràs feta per la seva filla, a qui es refereix com a

“princesa (de xocolata)”. Ho heu endevinat: la nena no és blanca.
Centenars d’usuaris han trobat el comentari desafortunat.

Juntas sí se puede. Així es deia el partit que Podem va
registrar “per error” fa uns dies. La situació s’assembla

massa a un article d’El Mundo Today que deia: “Un polític es
fa un embolic amb el mòbil i crea un nou partit d’esquerres”.

Julia Roberts ha felicitat Pep Guardiola per la seva terceraChampions després que el tècnic expliqués públicament que
l’actriu, una de les persones a qui més admira, li havia “trencat el
cor” en visitar el Manchester United en comptes del City.

“La Patum no s’atura el dia de Corpus”, deia una
piulada de Nació publicada fa uns dies. Usuaris com

Montserrat Dameson els van alertar que “potser és perquè
la Patum ÉS el dia de Corpus”.

LA FOTOTwitter (@ManCity)

Mirada pròpia

Imaginin que entren en una botiga de roba per
comprar-se una jaqueta nova. El venedor els
escolta amb deteniment, però no treu l’ull de
la que porten posada. Després de les seves ex-

plicacions i sabent que es juga la venda, els explica
que ja tenen una jaqueta estupenda. El teixit, ar-
gumenta, és dels que ja no es fan i les costures són
a mà, amb un portar i una caiguda magnífics que no
aconseguiran si se la compren nova. Els acaba
convencent que li deixin uns dies per cosir un botó
que li falta, rentar-la i passar-li
la planxa.

Una situació similar a aques-
ta fictícia que, siguem honestos,
ens agradaria que passés més,
va passar de debò a Bordeus el
1996. Uns arquitectes joves poc
coneguts aleshores, Anne La-
caton i Jean-Phillipe Vassal,
van rebre l’encàrrec de remo-
delar la plaça Leon Aucoc, al
sud de la ciutat. Van trobar un
lloc que, en les seves pròpies pa-
raules, “ja era bonic per la seva
autenticitat, sense sofisticació”.
“Tenia la bellesa del que és evi-
dent, necessari i just. Vam pas-
sar alguns dies visitant-ho i
parlant amb els veïns, i final-
ment vam decidir reposar la
grava i podar els til·lers”, van
detallar.

Amb el temps, aquesta anèc-
dota va adquirir el rang de ca-
tegoria i ha estat explicada de
manera recurrent a les escoles
d’arquitectura. Lacaton i Vassal
van fer d’aquesta manera de mi-
rar el que està construït una forma de practicar el
seu ofici. L’any 2019 van rebre el premi europeu Mies
van der Rohe, juntament amb Frédéric Druot i Chris-
tophe Hutin, per la no menys sonada rehabilitació
de 530 habitatges en blocs residencials que el govern
francès pretenia enderrocar, a la mateixa ciutat on
els arquitectes van indultar la plaça.

Quan el 2021 van rebre el premi Pritzker, una de
les més altes distincions en arquitectura, el pavelló
Mies de Barcelona els va dedicar una exposició, Ne-

ver demolish (Mai enderroquis), on es convidava a
considerar el potencial del que està construït, en ter-
mes de valor patrimonial i d’energia acumulada. No
estem precisament per anar desaprofitant energia.

Les persones triguem anys a adonar-nos del que
hem heretat. Heretem un habitatge o bé una hipoteca
per acabar de pagar. Heretem un compte bancari,
però també un deute amb Hisenda. Amb el temps,
acabem veient els nostres pares en mirar-nos al mi-
rall i ens adonem que tot, bo o dolent, és herència.

També heretem les nostres ciutats. Els governs mu-
nicipals, autonòmics o el mateix Estat elaboren llistes
d’edificis i places “protegits per Patrimoni”, i la
UNESCO, organisme internacional, atorga a alguns la
qualificació de “Patrimoni de la Humanitat”. Tendim
a acabar pensant que, si està protegit, és que ha de ser
una cosa bona i que hem de preservar-la, i que si no
ho està, és que es pot enderrocar sense miraments.

Tanmateix, la lliçó de Bordeus ens mostra que
hem heretat tot el que existeix. Tot és patrimonial.

Mirat així potser no hi hauria d’haver qualificacions
patrimonials.

Atorgar a les coses una segona oportunitat és, a
més d’un exercici de responsabilitat, una mostra
d’intel·ligència pràctica en un moment on ens om-
plim la boca amb paraules com ara sostenibilitat o
estalvi energètic. No es tracta de conservadorisme
paralitzant sense més ni més, sinó d’aprofitar i uti-
litzar el que existeix com a base per generar algu-
na cosa nova que, altrament, mai no hauria pogut

existir. No és tant obrir la ne-
vera i reescalfar el que hi ha del
dia anterior com inventar un
plat nou amb les sobres. En-
tendre en aquest context el
trencadís del modernisme o
l’escòria dels forns de fosa que
recobreix les façanes de la Crip-
ta de la Colònia Güell.

En aquest sentit, el projecte
dels arquitectes francesos és
exemplar, ja que no es limita a
una reparació estructural per ar-
reglar les goteres que, per des-
comptat, n’hi devien haver mol-
tes. L’estratègia va consistir en
la construcció d’unes terrasses
tancades, recolzades a terra,
que van reforçar els edificis,
alguns de molt inestables,
creant una galeria que, a més,
proporciona aïllament tèrmic
als edificis. Vistos per fora nin-
gú diria que són els antics blocs
que ja existien.

Però potser el més interes-
sant és la renovació espacial
que s’ha aconseguit. Aquestes

galeries han regalat més espai a uns blocs amb uns
habitatges molt petits que van proliferar entre els
anys 50 i 70 del segle passat a moltes ciutats eu-
ropees. Una herència de la nostra cultura de difí-
cil gestió per la gran quantitat que se’n van cons-
truir en pocs anys i que van acabar allotjant mol-
tes famílies amb el boom demogràfic dels 70. La va-
lentia és no mirar cap a una altra banda i afrontar
el problema que hem heretat. La màgia és fer-ho
simplement podant una mica els til·lers.

per Manuel S.V. Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor de projectes arquitectònics a la UPC

El que hem heretat
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@KRLS (Carles Puigdemont): La Carta dels
Drets Fonamentals de la Unió Europea és
una línia vermella per delimitar amb qui et
pots entendre i amb qui no.

@andreajvilloria: Els @mossos investiguen
8 violacions grupals entre menors a Bada-
lona en els últims 11 mesos. Hi ha 21 impli-
cats i més de la meitat són inimputables.

@alextortsagues: Compte, independen-
tistes molt de dretes, perquè amb això de Ri-
poll esteu sortint de l’armari de manera tan
ràpida i brusca que ja heu trencat frontisses.

Flaixos

Tribuna

No me n’he pogut estar. La intel·ligència arti-
ficial (IA) fa mesos que està en boca de tot-
hom. Quan fins i tot se’n parla a la barra del
bar, no hi ha dubte: estem davant la qüestió

de moda del moment. El debat està servit i té tots els
ingredients per ser apassionant. ChatGPT, algorit-
mes… Tecnologies creades per intentar imitar la in-
tel·ligència humana. Eines que simulen el llenguatge
humà o que són capaces de generar fotografies que nin-
gú diria que no són reals. Les màquines poden fer co-
ses que fins ara només fèiem les persones, i això espanta.
És lògic. El nostre instint animal –també IA, curiosa co-
incidència– ens porta a desconfiar del que no coneixem,
del que pot amenaçar-nos. Nosaltres tenim senti-
ments i emocions, per això reaccionem així. La IA no.
Ni té emocions ni té sentiments. De fet, segons expli-
quen els experts, tampoc ens entén. Sembla que sí, per-
què està entrenada perquè ho sembli, però no ens com-
pren. Matís important per començar.

Dit això, deixem les qüestions i el debat tècnic per
als mencionats experts en la matèria. Un servidor en sap
el que ha llegit, que no és poc però tampoc és prou –re-
comano especialment l’entrevista que Xavier Bosch va
fer a Patricia Ventura al diari Ara, algunes reflexions de
la qual traspuen en aquest escrit. Així que passem al que
volia tractar en aquesta breu columna, aplicat al nos-
tre maltractat ofici.

Era dimarts 4 d’abril i les xarxes socials n’anaven ple-
nes. El Mundohavia publicat en portada una foto de Pa-
blo Iglesias i Yolanda Díaz caminant abraçats. La
imatge, tècnicament, podia semblar del tot real. “Una
foto impossible?”, es preguntava el diari just a sota,
acompanyant-ho de l’avís “Imatge creada amb IA”. En
aquest cas, el context polític del moment facilitava que
la foto costés de creure. El fake era fàcil de detectar, però
ja havia encès la metxa.

Si cada cop costarà més distingir què està fet per
una màquina i què per una persona, a causa del per-
feccionament de la primera, el perill és obvi. Per ex-
emple, es poden difondre fotos falses que semblin re-
als i que, a diferència del cas anterior, siguin molt més
difícils de detectar. I el mateix amb informacions de
tota mena –si no, busqueu l’entrevista falsa a Michael
Schumacher feta amb IA. Qui vol veure el dimoni en

tot plegat, doncs, ho té fàcil. Però, com sempre, el que
pot pervertir una tecnologia és l’ús que se’n fa, no la
tecnologia en si mateixa. Proveu de fer l’exercici con-
trari: imagineu-vos la quantitat de bons usos que pot
tenir. També espanta, però en positiu. Ara bé, tampoc
cal veure-hi un àngel. La precaució sempre és bona
companya de viatge.

Veritat o mentida. Realitat o ficció. Distingir entre
una i l’altra mai ha sigut fàcil. No ara o en el futur, abans
tampoc. Qualsevol historiador us podria fer, en pocs mi-
nuts, un bon resum de fakes icònics de la nostra his-
tòria contemporània. Per tant, si una de les grans pre-
ocupacions respecte de la IA és aquesta, no estem da-
vant res de nou. I l’antídot, per sort, ja el coneixem: pe-
riodisme rigorós, ètic i transparent. Que permeti con-
fiar-hi. Perquè el nostre ofici es basa en la confiança en-
tre lectors i mitjans. I la confiança costa molt de gua-
nyar, però molt poc de perdre. Tornant a El Mundo, ¿re-
alment és preocupant que aquest diari pugui publicar
una foto falsa de Pablo Iglesias i Yolanda Díaz –en
aquest cas per generar debat sobre la IA, d’acord– quan
ja ha difós, per exemple, comptes falsos a l’estranger
d’alcaldes per intentar destruir-los? Quan ha fet el joc
a la policia patriòtica?

La qüestió no és el què, sinó el qui. En un món cada
cop més líquid –sempre Zygmunt Bauman–, qui per-
di la confiança dels lectors ho perdrà tot. Qui tingui mala
reputació no tindrà futur. No en va el lema actual de The
New York Times és “The truth” (la veritat). I això és una
bona notícia per al periodisme de proximitat, perquè
precisament la proximitat reforça la confiança. La ve-
ritat propera és més veritable.

Quan se li pregunta a ChatGPT si és fiable, el ma-
teix bot diu que “cap sistema automatitzat ho és del tot”
i que “és important corroborar la informació amb altres
fonts”. Garantim, doncs, que nosaltres puguem dir als
nostres lectors que som fiables del tot. Que no els cal cor-
roborar les nostres informacions amb altres fonts per-
què ja ho hem fet nosaltres per ells. Amb rigor i ho-
nestedat. No deixem de fer el (bon) periodisme de sem-
pre per poder continuar fent periodisme en un futur.

Article publicat al número de primavera 2023 
de la revista Comunicació 21.

En un món 
cada cop més líquid, 

qui perdi la confiança 
dels lectors 

ho perdrà tot. 
Qui tingui mala reputació

no tindrà futur. 
I això és una 
bona notícia 

per al periodisme 
de proximitat, 

perquè precisament 
la proximitat reforça 

la confiança

“

“
per Arnau Nadeu, director editorial dels diaris Línia

ConfIAnça
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POLÍTICA4Xavier Fonollosa ha
sigut investit alcalde per tercera
vegada consecutiva. Aquest cop,
això sí, Junts per Martorell
compta amb una majoria abso-
luta de 16 regidors dels 21 pos-
sibles, el que suposa la victòria
més gran de la història al muni-
cipi i una fita del tot insòlita.

Durant el discurs de renova-
ció del càrrec, Fonollosa va mos-
trar-se molt satisfet. “Per a mi és
el més gran honor que puc rebre
i que m’omple d’orgull. Assu-
meixo el càrrec amb lleialtat al
meu poble i a la seva gent. Amb
sentit comú, coherència i sempre
amb mà estesa”. 

Així mateix, el batlle també va
voler remarcar que, a parer seu,
“un alcalde sempre ha de tenir en
compte tres premisses bàsiques:
ajudar a qui més ho necessita,
amb especial atenció a les per-
sones més vulnerables, preservar
la cohesió social entre tots els ve-
ïns i veïnes i parar l’orella, escol-
tar tothom, fer que la gent parti-
cipi i exposi les seves necessitats”.

Tot i la majoria aclaparadora
per part de Junts per Martorell,
Fonollosa va assegurar que es-
tablirà vies de comunicació amb
la resta de grups municipals “per
consensuar objectius comuns en
la millora de Martorell”, així
com ho farà amb les entitats i el
veïnat.

Per altra banda, Xavier Fo-
nollosa va tenir paraules d’a-
graïment per la seva dona i les
seves filles i va voler compartir
que tant el seu pare, com l’exal-
calde Salvador Esteve han sigut
els seus dos referents. El seu pro-
genitor, per transmetre-li “la
il·lusió i l’orgull de ser de Mar-

torell”, un sentiment que enca-
ra conserva i que procura incul-
car a les seves filles. En el cas
d’Esteve, que estava d’assistent
entre el públic del Saló de Plens,
per ser el seu mestre i per tot el
que li ha ensenyat.

QUÈ DIU L’OPOSICIÓ?
Laura Ruiz, portaveu de Mo-
vem Martorell, que té dos regi-
dors i és el primer partit de l’o-
posició, va declarar que el seu
grup polític continuarà “posant
al centre els barris oblidats com
La Vila, Can Bros o el Pou del
Merli”. A més, Ruiz va dir que
treballaran perquè Martorell vis-
qui i creixi “dins del límit d’aquest
planeta”, fent referència així a la
seva ideologia ecologista.

Javier González, portaveu del
PSC, també amb dos regidors al
consistori, va fer servir el seu torn
de paraula per demanar a l’al-
calde que inverteixi “en les per-
sones perquè puguin tenir una
vida digna, igualtat d’oportuni-
tats i afrontar els reptes d’una
transformació ecològica i digital”.

Segons el seu punt de vista, això
suposaria un punt d’inflexió en la
vida dels ciutadans. 

Per la seva banda, Soulima-
ne Messaoudi, portaveu d’ERC
i únic representant republicà al
consistori, va dir-li a Fonollosa
que hi serà “per treballar i trac-
tar els temes reals que afecten la
vida de la gent”. I va afegir: “Li
oferiré la meva lleialtat sempre
que puguem treballar col·lecti-
vament tots els regidors i regi-
dores pel benestar de les famí-
lies, els veïns i les veïnes”.

BASTIÓ AL BAIX
Junts per Martorell, i el seu par-
tit antecessor, CiU, governa a
Martorell des del 1987, amb l’ex-
cepció del mandat 2003-2007,
quan l’Ajuntament va ser en-
capçalat pels socialistes amb un
govern tripartit. Amb tot, Junts
mai havia disposat de la força i el
suport a les urnes que va obtenir
el 28M per als pròxims quatre
anys. L’oposició, en contraposi-
ció, mai havia estat tan debilita-
da a Martorell.

Xavier Fonollosa durant el ple d’investidura. Foto: Grisphoto / Ajuntament

Fonollosa: “Ser alcalde és el
més gran honor que puc rebre”
» Fonollosa és el batlle amb la majoria més ampla de la democràcia
» L’oposició reclama al nou govern que posi el focus en les persones 

L’Hospital amplia el personal
per obrir 10 nous consultoris

SANITAT4La Fundació Hospi-
tal Sant Joan de Déu de Marto-
rell ha portat a terme la rehabi-
litació de la planta 0 de l’antiga
residència, annexada a l’edifici
principal del centre sanitari, per
posar en marxa 10 nous consul-
toris de consultes externes. 

Així mateix, s’ha ampliat la
plantilla de l’hospital amb el
nombre de professionals cor-
responents, encara que no han
especificat el nombre.

L’objectiu és oferir millor
servei i atenció a la ciutadania
que va a visitar-se i reduir les llis-

tes d’espera. És per això que
s’han incorporat especialistes
de traumatologia i pneumologia
i s’ha ampliat el conveni de
col·laboració amb l’Hospital Uni-
versitari de Bellvitge pel que fa
als serveis d’urologia, nefrologia
i cirurgia plàstica.

Tal com es va anunciar el
mes de març, el departament de
Salut de la Generalitat ha desti-
nat 32 milions d’euros per les ob-
res d’ampliació i reforma de
l’Hospital Sant Joan de Déu de
Martorell, que s’han de portar a
terme en els pròxims deu anys.

Posaran pantalles acústiques
a l’A-2 per reduir el soroll

TRANSPORT4El Ministeri de
Transports, Mobilitat i Agenda
Urbana ha adjudicat un con-
tracte d’obres per implementar
mesures de protecció en diver-
ses carreteres, entre les quals hi
ha l’A-2. El pressupost total és de
4,9 milions d’euros.

Pel que fa a l’A-2, el tram on
es farà l’actuació és el que es tro-
ba a tocar del nucli d’Abrera i de
la urbanització de Les Carpes.
Allà s’hi col·locaran pantalles
de protecció acústica per redu-
ir el soroll que prové de l’autovia.

A més, una altra de les ac-

cions serà la renovació de les jun-
tes de dilatació en la zona del via-
ducte de Can Bros. Per altra
banda, s’establirà el límit de ve-
locitat de 100 km/h en bona part
del tram mencionat.

El projecte de protecció en
diverses carreteres, no només
l’actuació a l’A-2, es finançarà
amb els fons europeus Next Ge-
neration, que destina 302 mi-
lions d’euros per actuacions de
sostenibilitat, eficiència ener-
gètica i accions contra el soroll de
les vies de la Xarxa de Carrete-
res de l’Estat.

Passadís amb els nous consultoris. Foto: FHSJDM

Sostenibilitat |Tornen a oferir embuts per reciclar l’oli de cuina
L’Ajuntament de Martorell torna a oferir embuts per facilitar la recollida i reciclatge de l’oli
de cuina usat a les llars. L’utensili s’enrosca a una ampolla de plàstic que, un cop plena, es
tanca i es llença en els contenidors específics. L’embut es pot recollir a la Casa de la Vila.
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Milloraran la il·luminació a
l’estació de Martorell Central

SEGURETAT4Ferrocarrils ja ha
iniciat els treballs per millorar
l’enllumenat als voltants de l’es-
tació de Martorell Central. L’ac-
tuació, que compta amb un pres-
supost de 15.000 euros, està
previst que estigui acabada a
mitjans del juliol.

De manera concreta, l’acció
es concentrarà en el reforç de la
il·luminació a la zona del voltant
de la rampa d’accés a l’aparca-
ment d’FGC. Per fer-ho, s’ins-
tal·larà enllumenat LED a la fa-
çana lateral, situada al carrer
Montserrat, per on circulen els
vianants per accedir a l’aparca-
ment. A més, es millorarà l’en-
llumenat sota la rampa, també
amb lluminàries LED.

Al cap i a la fi, l’objectiu de tot
plegat és incrementar la sensa-
ció de seguretat dels usuaris eli-

minant l’existència de punts fos-
cos en el recorregut. La instal·la-
ció dels llums en aquesta rampa
evitarà ombres i zones fosques.

Així mateix, la millora de la
il·luminació a les estacions for-
ma part de les actuacions que
FGC realitza amb la voluntat
d’introduir criteris de gènere al
disseny de les seves instal·la-
cions. El propòsit és contribuir
a millorar la seguretat real i per-
cebuda dels usuaris, especial-
ment de les dones. Moltes d’a-
questes accions són fruit d’una
auditoria de seguretat amb pers-
pectiva de gènere que va dur a
terme Ferrocarrils.

Amb tot, l’actuació té el seu
origen els Pressupostos Partici-
patius d’FGC, ja que va ser una
de les propostes presentades
pel personal de la companyia.

SOCIETAT4Per segon any con-
secutiu, una martorellenca ha
guanyat Miss Univers Catalu-
nya. Enguany, Laura Toro s’ha
coronat com la reina del certa-
men de bellesa i participarà en el
concurs estatal que tindrà lloc l’1
de juliol a Tenerife, on competi-
rà amb representants de totes les
comunitats autònomes.

En l’edició de 2022, la tam-
bé martorellenca Paula Ortega va
aconseguir el premi de Miss Ca-
talunya, així que és el primer cop
que dues veïnes del municipi
guanyen consecutivament el cer-
tamen. De fet, amb motiu de la
victòria d’Ortega l’any passat, el
concurs de Miss Univers Cata-
lunya 2023 es va celebrar a l’au-
ditori Joan Cererols del Centre
Cultural de Martorell.

El primer cap de setmana de
juny es va portar a terme la
gala, on Laura Toro en va sortir
guanyadora. L’alcalde Xavier
Fonollosa va estar present du-
rant l’acte i va pujar a l’escenari
de l’auditori per acompanyar
les dues martorellenques. 

UN ALTAVEU PER EXPRESSAR-SE
Laura Toro té 26 anys i és estilista
i va explicar que era la primera
vegada que participava en un cer-
tamen com el de Miss Univers

Catalunya i que, per tant, no te-
nia experiència. De fet, declara-
va que havia intentat improvisar
i passar-s’ho bé, i li va funcionar. 

Durant el seu regnat, la miss
ha d’escollir un tema al qual vol
donar visibilitat convertint-se
en la seva ambaixadora. En el cas
de Toro, ha decidit donar veu al
Trastorn per Dèficit d’Atenció
(TDA) amb l’objectiu de “ser un
exemple sobre com superar-ho
i ser una persona que treballa per
la societat i venç les seves pors”.
Ella mateixa diu que el seu som-
ni és demostrar al món que sí

que es pot viure amb TDA. Lau-
ra Toro, de fet, confessava que
havia sigut la Paula Ortega qui
l’havia animat a participar en el
certamen de Miss Univers Ca-
talunya. 

I pel que fa a Ortega, durant
l’any passat va ser ambaixadora
i defensora de la salut mental.
Aprofitava parlaments, actes
institucionals i les seves xarxes
socials per conscienciar sobre la
seva importància i contribuir al
fet que deixés de ser un tabú.
Una labor que ara haurà de fer
ara Toro al voltant del TDA. 

Paula Ortega, Laura Toro i Fonollosa durant la gala. Foto: Ajuntament

Laura Toro reafirma el regnat
de Martorell a Miss Catalunya

Exterior estació Martorell Central. Foto: Govern 
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En Kevin no és un estra-
nger com els que nor-
malment apareixen a
les notícies. Ell no ha

creuat l’estret, no fugia de cap gu-
erra, fam o crisi econòmica i no es-
quiva la policia per evitar ser de-
portat. En Kevin és originari del
Canadà i és feliç a Barcelona. Fa
pocs mesos que va arribar a la ca-
pital catalana perquè es va en-
amorar d’una noia holandesa que
hi viu. “M’encanta la manera de
ser a Barcelona: la conciliació
entre feina i família és molt millor
que al meu país, on la gent se cen-
tra massa en els diners”, explica.
“Viure aquí amb un sou canadenc
és avantatjós, perquè el cost de la
vida és molt més baix que al meu
país”, afegeix. En Kevin treballa en
el sector de la comptabilitat. Té la
seva pròpia empresa, que està re-
gistrada al Canadà. És el que s’a-
nomena expat, però en el seu
cas també podem dir que és un
nòmada digital.

En els darrers temps, aquests
dos conceptes s’han colat en el de-
bat públic a Catalunya. De fet,
han aparegut en la campanya de
les eleccions municipals, sobre-
tot a Barcelona, per a uns com la
solució final per projectar la ca-
pital al món i per a altres com una
de les set plagues bíbliques. En el
seu programa, el PSC demanava
a la Generalitat “facilitar una in-
tegració més ràpida de la comu-
nitat expat”, però formacions
com la CUP denunciaven que “els
expats no contribueixen a enfor-
tir els barris” i fan augmentar els
preus dels lloguers. Sigui com si-
gui, el cert és que hi ha molt des-
coneixement al voltant d’aques-
ta població. Comencem, doncs,
trencant mites.

EXPAT O NÒMADA?
Encara que a ulls dels autòctons
pot semblar que tots són estra-
ngers del nord d’Europa o dels Es-
tats Units que viuen i treballen a
Barcelona, uns i altres són coses
ben diferents. Així ho considera
l’antropòleg José Mansilla, que de-
fineix els expats com “les persones
que fan feina per a una multina-
cional durant més d’un any en un
territori que no és casa seva o que
troben feina en un altre lloc amb
el seu idioma”. Per a l’investigador
i geògraf Agustín Cocola-Gant,
però, en els darrers temps la figura
de l’expat ha anat evolucionant.
“Ara molts són autònoms i n’hi ha
de diferents nivells”, considera.
“Els portuguesos, italians o grecs
són l’esglaó més baix d’aquesta
classe”, afegeix.

El nòmada digital respon a
una lògica diferent. Fabiola Man-
cinelli és investigadora i profes-
sora lectora del departament
d’Antropologia de la Universitat
de Barcelona i ha estudiat en pro-
funditat aquest fenomen que va
explotar amb la pandèmia, però
que ja té quasi dues dècades de
vigència. “Es tracta d’un treba-
llador de les professions digitals
que aprofita la possibilitat de
treballar lluny d’unes oficines
per veure món”, assenyala. “Els

estudis diuen que és una perso-
na que ve de països amb passa-
ports forts del nord global: molts
estatunidencs, britànics i nord-
europeus”, detalla. En la mateixa
línia, Mansilla afirma que aquests
treballadors viuen “un temps in-
ferior a un any en un indret i bus-
quen la temporada de sol per per-
llongar l’estiu en llocs com Bali o
Llatinoamèrica”.

Tot i que no hi ha gaire dades
sobre quants són els uns i els al-
tres, segons xifres de l’Ajunta-

ment, l’any 2021 hi havia a Bar-
celona una mica més de 101.000
persones provinents de països del
nord global. En la seva investiga-
ció sobre el fenomen al llibre Bar-
celona no té solució, el periodista
i expolític Antonio Baños els xifra,
sense distingir-los, en una mica
més de 100.000.

Des de fa poc més de dos
anys, l’Ajuntament de la capital ca-
talana compta amb un servei per
atendre aquesta població batejat
com a Barcelona International

Welcome Desk. L’organisme, que
té com a objectiu “facilitar l’acollida
de persones d’altres països que de-
cideixen establir-se, treballar, in-
vertir, estudiar i viure a la ciutat”,
va atendre, en el seu primer any de
vida, 768 persones de 93 nacio-
nalitats. Les dades de la iniciativa,
a les quals ha tingut accés el Línia,
determinen que un 74% són ho-
mes i més del 80% tenen menys
de 40 anys. El 56% són de fora de
la Unió Europea. Els seus princi-
pals països d’origen són Itàlia, els

Estats Units, el Regne Unit, Co-
lòmbia, França, Alemanya i l’Ín-
dia, i resideixen, sobretot, a Bar-
celona i a l’àrea metropolitana.   

CLASSE I IDEOLOGIA
Més enllà dels números, podem
definir aquesta població estra-
ngera segons altres conceptes. A
quina classe social pertanyen?
Quina ideologia tenen? Una altra
vegada cal distingir entre els dos
tipus d’estrangers. “L’expat acos-
tuma a ser progressista i defen-

A Barcelona es calcula que hi ha uns 100.000 estrangers del nord global. Foto: Vicente Zambrano González/Ajuntament de Barcelona

Quan parlem d’estrangers, sovint tendim a pensar en la població vinguda de
països pobres. Malgrat això, a l’àrea metropolitana de Barcelona hi ha milers de
persones que venen del nord global. Qui són els expats? Qui són els nòmades
digitals? Quina és la seva ideologia? En aquest reportatge ho expliquem.

Elsaltresestrangers:
rics,nòmades iexpats
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n Ho diu l’article 63 de la Llei
14/2013: els estrangers més rics po-
den obtenir un visat a cop de telona-
ri. Bé, no ho diu d’aquesta manera,
sinó que assenyala que “els estra-
ngers no residents que es proposin
entrar al territori espanyol per tal de
fer una inversió significativa de capi-
tal poden sol·licitar el visat d'estada
o, si escau, de residència per a inver-
sors, que tindrà una durada d'un
any”. Mentre els migrants que arri-
ben per mar jugant-se la vida han de
viure una odissea per regularitzar la
seva situació administrativa, el go-

vern espanyol, a través de l’anome-
nada Golden Visa, permet aconsegu-
ir els papers a la persona sense per-
mís de residència que gasta dos mi-
lions d’euros en deute públic espa-
nyol, un milió d’euros en accions en
una empresa o entitat  financera es-
panyola o que compra una casa per
valor de més de 500.000 euros. 

En aquest sentit, i segons lamen-
ta l’organització Transparència Inter-
nacional, “igual que un bé de luxe, es
poden comprar la ciutadania i els
drets de residència de la Unió Euro-
pea, i això genera riscos de corrup-
ció”. Tal com va publicar la Directa en
un reportatge d’investigació, la Gol-
den Visa ha reportat a l’estat espany-

ol quasi 1.000 milions d’euros de ciu-
tadans majoritàriament xinesos, rus-
sos i estatunidencs que s’han acollit
a aquesta llei.

No és l’única derivada d’aquesta
anomalia administrativa. En el ter-
reny local, la Federació d’Associa-
cions Veïnals de Barcelona (FAVB) va
demanar al ple de l’Ajuntament bar-
celoní, abans de la celebració de les
eleccions municipals, que s’exclogui
la capital catalana i la seva àrea me-
tropolitana del marc on té efecte la
llei. Per a l’organisme, aquesta regu-
lació està aconseguint tensar, enca-

ra més, un mercat immobiliari ja de
per si tensat, perquè està fent que
augmentin els preus. La FAVB asse-
gura que la Golden Visa accelera
“l’expulsió de la població del centre
de Barcelona” i augmenta la “gentri-
ficació a través de promocions d’ha-
bitatges de luxe”.  La federació
apunta que, des que la llei va entrar
en vigor amb els vots del PP i de CiU,
el govern espanyol ha concedit
14.801 visats d’aquesta mena “sen-
se que cap organisme de l’estat fis-
calitzi l’origen i el final d’aquests ca-
pitals”.  “Catalunya, amb un 40% del
total dels visats, ostenta el primer
lloc del rànquing”, denuncia l’orga-
nisme veïnal de la capital catalana. 

Visa per a rics

sa les causes socials i el medi am-
bient”, explica Mansilla. “Si són
alemanys, sovint voten partits
verds, mentre que els anglesos
són de centreesquerra i libe-
rals”, afegeix. A més, tenen una
posició social i un poder adqui-
sitiu elevat.

En canvi, segons Mancinelli, i
encara que els nòmades digitals es
defineixen com a classe mitjana,
per a ells la política no és un tema
que tingui importància. “La seva
ideologia és individualista neoli-
beral i es defineix pel culte i cele-
bració de la llibertat”. Així, aques-
ta població busca vides amb el mà-
xim confort, però “no es preocupa
de projectes col·lectius i, per ex-
emple, en lloc de treballar per
l’estat del benestar pensa en com
comprar-se una assegurança pri-
vada per tenir cobertura sanitària
a l’estranger”, assenyala la inves-
tigadora. Alhora, s’autoperceben
“com a pioners d’una revolució dels
costums del món laboral, però en
realitat acaben treballant moltes
hores”, remarca. “S’autoexplo-
ten”, assevera Mansilla.

El cas dels expats és una mica
diferent. “Sobretot quan porten els
fills a l’escola, comencen a fer
xarxes i fins i tot aprenen català”,
afirma l’antropòleg. “L’escola pú-
blica serveix per arrelar-los, però

quan tenen capacitat adquisitiva
porten els seus fills en centres pri-
vats internacionals”, lamenta. 

IMPACTES
La Maria porta el seu fill en una es-
cola del Poblenou. És integrant de
l’AFA i sovint rep queixes d’altres
mares i pares expats perquè a les
reunions es parla en català. Du-
rant la campanya de les eleccions
municipals, algunes formacions
com ERC o la CUP van denunciar
que aquestes poblacions estra-
ngeres suposen una amenaça
molt gran per a la supervivència
del català a la ciutat. Certament,
per als nòmades digitals i els ex-
pats, el català no és una prioritat.
“La gent se m’ha enfadat algun cop
perquè no estic aprenent el cata-
là i, en canvi, estic aprenent el cas-
tellà”, afirma en Kevin. El mateix
Mansilla confirma la idea i asse-
nyala que “són gent que no té in-
terès a aprendre l’idioma”. “L’ex-
pat segurament té més interès a
aprendre el castellà, però el nò-
mada digital cap de les dues llen-
gües”, diu. De fet, segons Cocola-
Gant, els nòmades digitals són di-
fícils de distingir dels turistes.

Aquest no és l’únic impacte ne-
gatiu que generen els altres es-
trangers. S’ha assenyalat que
aquesta població és la responsa-

“En lloc de treballar per
l'estat del benestar, 
els nòmades digitals
pensen en com
comprar-se una
assegurança privada
per tenir cobertura
sanitària a l'estranger”

ble de fer augmentar el preu dels
lloguers i de gentrificar barris
com el Poblenou o el centre de
Barcelona. Com que tenen un alt
poder adquisitiu, poden pagar
més per llogar un pis, i això dis-
para el valor del mercat immobi-
liari. Malgrat això, per a Mansilla,
si parlem de nòmades, es tracta
d’un problema “sobredimensio-
nat”. Segons Mancinelli, “tot i
que no en són la causa principal,
els nòmades digitals pateixen els
efectes del fenomen que causen”,
ja que tendeixen a llogar pisos per
una duració inferior als 11 mesos.

Finalment, aquesta població
també produeix canvis en el tei-
xit comercial. “Els residents de les
ciutats perden espai en detri-
ment de comerços adaptats als
gustos dels expats”, considera
Cocola-Gant. Es refereix a cafès on
es pot anar a treballar o botigues
amb alimentació internacional.  

FACILITATS
En Kevin no és com els estrangers
que apareixen a la televisió o als
diaris. Segurament hi ha una part
de racisme en la mirada tan dife-
rent que projectem cap a ell i cap
a la població estrangera amb me-
nys recursos. Més enllà d’això, no
tot és culpa dels mitjans. Les ma-
teixes administracions s’encarre-

guen de crear un abisme entre uns
i altres. “Per als polítics té més ren-
diment electoral sortir en una
foto amb emprenedors d’un co-
workingque amb un botiguer pa-
kistanès que és tan emprenedor
com els expats”, critica Mansilla.
Així mateix, al Barcelona Inter-
national Welcome Desk cal su-
mar-hi altres iniciatives com el vi-
sat especial per a nòmades digitals
del govern espanyol. Aquest do-
cument els permet viure al país
durant tres anys i s’entrega a
aquells estrangers que volen tre-
ballar en remot i que “no tenen
passaport de la Unió Europea
per exercir una activitat profes-
sional”, sempre que tinguin estu-
dis superiors.

Aquesta visió benevolent no-
més fa que aprofundir en el que
Cocola-Gant defineix com a neo-
colonialisme cultural i econòmic.
“Molts d’ells acaben pensant que
som pobres i que necessitem els
seus diners”, afirma. Són com
místers Marshallsmoderns. Es-
trangers que mai definiríem com
a migrants. Una qüestió de raça i
de classe.  

“Per als polítics té més
rendiment electoral
sortir en una foto amb
emprenedors d'un
‘coworking’ que amb
un botiguer pakistanès
que és tan emprenedor
com els expats”

Gràcies a les lleis estatals, els estrangers que gasten
almenys 500.000 euros en un immoble poden
regularitzar la seva situació administrativa

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Castellví | Sant Esteve

SEGURETAT4Els Mossos d’Es-
quadra han detingut sis homes,
d’entre 26 i 50 anys, com a pre-
sumptes autors de delictes con-
tra el patrimoni, tinença d’armes
i usurpació de funcions públi-
ques, entre altres.

El mes de febrer la policia va
tenir coneixement que s’havia
produït un robatori amb vio-
lència a un domicili de Sant An-
dreu de la Barca. Al mes d’abril
va tenir-ne lloc un altre on, a

més, els autors van fer servir uni-
formes i material policial i van
emmanillar i agredir la víctima.

El 30 de maig els agents van
realitzar vuit entrades i escorcolls
simultanis a diferents  immobles
de la província de Barcelona, on
es van detenir sis persones. Dues
d’elles van ingressar a presó i qua-
tre van quedar en llibertat amb
càrrecs. El grup ha estat implicat
en una seixantena de fets delic-
tius comesos arreu de Catalunya. 

POLÍTICA4Marc Giribet, cap de
llista de FEM Sant Andreu -co-
alició formada per ERC, Vecinos
por el Cambio i Esquerra Unida
i Alternativa-, ha sigut investit al-
calde de Sant Andreu de la Bar-
ca. Es tracta del primer batlle no
socialista del municipi des de la
restauració de la democràcia. El
republicà va rebre els 10 vots fa-
vorables dels regidors del seu
grup polític i un suport d’En
Comú Podem, que li permet as-
solir la majoria absoluta.

Durant el seu discurs d’in-
vestidura, Giribet va expressar
que era un honor representar la
ciutat que s’estima “des de la
més alta responsabilitat que es pot
tenir”. A més, va explicar que vol
treballar per “un Ajuntament
més jove, més modern, més plu-
ral i que aprofiti el llegat de trans-
formació dels darrers 44 anys, re-
novant i actualitzant les formes”.

Així mateix, el nou alcalde
també va destacar que el seu ob-

jectiu és tenir “una ciutat amb
més qualitat de vida i amb més
benestar general”. I en aquesta
línia va allargar la mà a la resta
de forces polítiques amb “la més
ferma voluntat de treballar per
continuar trobant coincidèn-
cies”, en benefici de la ciutat.

En concordança amb la im-
portància del moment històric de
ser el primer batlle no socialis-
ta des de la transició, Marc Gi-

ribet va voler tenir un record per
l’últim alcalde republicà que va
tenir Sant Andreu de la Barca,
Pere Casas i Palau, durant la Gu-
erra Civil i que va morir al camp
de concentració nazi de Maut-
hausen. 

De la mateixa manera, tam-
bé va posar en valor la tasca dels
càrrecs que l’han precedit a ERC
de Sant Andreu de la Barca en els
darrers anys.

Marc Giribet, nou alcalde de Sant Andreu de la Barca. Foto: Ajuntament

Giribet trenca el domini del PSC:
“Vull un consistori més plural”

Detenen sis lladres que 
es feien passar per policies

Social | Ja es pot demanar l’ajut del rebut de l’aigua
Fins al 21 de juliol els majors de 65 anys poden presentar la sol·licitud per 
accedir als ajuts del rebut de l’aigua. Per fer-ho, cal demanar cita prèvia a 

l’Oficina d’Atenció a la Ciutadania o telemàticament al web de l’Ajuntament.

Material intervingut als detinguts. Foto: Mossos 

SANT ESTEVE4El PSC i ARAses,
encapçalat per Joan Galceran,
han permès que el socialista
Enric Carbonell continui sent al-
calde. Els set regidors que sumen
les dues formacions van garan-
tir durant el Ple d’investidura la
majoria absoluta al consistori i la
governabilitat per al pròxim
mandat.

Dels set representants que
formen part del govern local,
cinc d’ells pertanyen al grup so-
cialista i dos a ARAses. Tenint en
compte que l’últim mandat tam-
bé havien governat plegats, el
pacte era d’esperar. 

Amb tot, Carbonell va allar-
gar la mà als grups d’ERC i Som
Alternativa per expressar-los “la
necessitat de mantenir una re-
lació basada en la participació, la
col·laboració i la transparència”. 

Per tot plegat, Carbonell va
anunciar que converteix la Jun-
ta de Portaveus en una Junta de
regidors i regidores, on cada
mes les 13 persones que confor-
men el Ple podran debatre sobre

qualsevol assumpte. En aquesta
línia, Carbonell també va avan-
çar que una de les primeres ac-
cions que farà serà aprovar un
Pla d’Acció Municipal que reco-
llirà “de manera molt detallada”
les actuacions que desenvolupa-
rà el govern de Sant Esteve en el

present mandat. Amb tot, l’al-
calde va dir que se sentia “molt
agraït i emocionat” per revalidar
el càrrec i poder continuar “amb
tanta feina començada”. I és que
Carbonell ostenta l’alcaldia des
del 2006, i només va deixar de te-
nir-la entre el 2015 i el 2017.

Investidura de Carbonell com a alcalde. Foto: Ajuntament 

Carbonell allarga la mà a ERC 
i promet més transparència

CASTELLVÍ4Adrià Camino ha
sigut investit alcalde de Castell-
ví de Rosanes amb els sis regi-
dors de la seva formació, que té
la majoria absoluta al consisto-
ri. Endavant Castellví, el partit
que encapçala Camino, és la
llista de Junts al municipi. 

En el discurs d’investidura del
dia 17, l’alcalde va agrair la con-
fiança dels veïns i veïnes. “Si en
el mandat anterior vam poder as-
sentar les bases del model del po-
ble que volem i que tots ens me-
reixem, en aquest l’hem d’en-

fortir i de consolidar”. Així ma-
teix, va avisar que “Castellví està
a punt per fer un salt qualitatiu
sense precedents”. 

La formació d’Endavant va
aconseguir dos regidors més que
en les eleccions del 2019, mentre
els socialistes i ERC van obtenir
els mateixos representants, tres
i dos respectivament. Això és
possible perquè el 2022 Castell-
ví va superar els 2.000 habitants
i l’Ajuntament va haver d’ampliar
els seus càrrecs electes fins a 11,
dos més que el 2019.

Camino: “Castellví està a 
punt de fer un salt qualitatiu”

Camino el dia de la seva investidura com a alcalde. Foto: Ajuntament

Castellví |Torna a obrir la piscina més d’una dècada després
Tot i que encara no s’ha anunciat la data, en els pròxims dies obrirà la piscina municipal
d’estiu després de més d’una dècada tancada. L’horari de bany serà d’11 a 20 h de dilluns
a diumenge i ja es poden adquirir els abonaments per a aquesta temporada d’estiu.
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Abrera

OCI4El cap de setmana de Sant
Joan, Olesa de Montserrat es
vestirà de Festa Major amb con-
certs, tallers i demostracions de
cultura popular.

La mateixa revetlla hi haurà
dos focus de festa. Per una ban-
da, al Parc Municipal hi haurà els
concerts de Scorpio i Merca-
banda, que continuaran amb
una sessió de DJ. A la plaça Ca-
talunya, en canvi, hi haurà les ac-
tuacions d’Hotel Cochambre i

Disco Cochambre. La Festa Ma-
jor s’allargarà fins dilluns 26 de
juny i cada dia es podrà gaudir de
vermuts musicals, així com es-
pectacles de cultural popular
com sardanes o gegants. 

A més, durant les tres pri-
meres nits hi haurà opcions d’o-
ci nocturn fins ben entrada la
matinada, tant per un públic
jove, amb oferta de DJ, com per
un públic adult, amb concerts,
orquestres i música dels 80 i 90.

POLÍTICA4Jordi Parent, cap de
llista d’ERC, ha sigut investit
alcalde arran del pacte de govern
al qual han arribat amb el Bloc
Olesà-CUP i Junts. Tal com resa
en el seu acord, d’aquí a dos anys
la candidatura municipalista ob-
tindrà l’alcaldia i el batlle d’Ole-
sa de Montserrat serà el núme-
ro dos de la llista del Bloc Olesà-
CUP, Marc Serradó.

Mentrestant, el que ja han
anunciat és que han acordat la
creació d’una Regidoria d’Ai-
gua i Energia, per posar al cen-
tre la transició energètica i la ges-
tió sostenible i eficient dels re-
cursos, i que les tinences d’al-
caldia es repartiran seguint el
principi de proporcionalitat amb
els resultats electorals.

En aquest sentit, Parent ex-
pressa que des del Ple d’investi-
dura del dia 17 de juny, ERC,
Bloc Olesà-CUP i Junts “deixen
de ser partits” i passen a ser “un
govern amb una sola idea, que és

fer una Olesa millor”. Sigui com
sigui, el dia de la investidura, el
nou alcalde va afirmar que el
municipi “té reptes que ha d’a-
frontar” i que cal prendre “deci-
sions valentes, decidides, mo-
dernes i ambicioses”. En aquest
sentit, va apel·lar al civisme, la
vida comunitària i a la millora
“constant” de la convivència en-
tre tots els veïns d’Olesa.

Qui no va pair gaire bé l’a-

cord que ha fet alcalde Parent
han estat el PSC, que va informar
que havien intentat arribar a
un pacte amb ERC per “afavorir
un canvi de govern”, després
dels dotze anys del Bloc Olesà al
capdavant del consistori. Així ho
va explicar el seu portaveu, Fer-
nando Vicente, durant la inves-
tidura. “Olesa té com a alcalde el
candidat de la tercera llista”, va
explicitar, críticament, Vicente.

Parent, amb la vara d’alcalde. Foto: Ajuntament

Tripartit a Olesa: “Som un
govern amb una sola idea”

Scorpio, d’Eufòria, actuarà
per Sant  Joan a la Festa Major

Salut | Revisen el Pla d’actuació de les onades de calor
L’Ajuntament d’Olesa ha revisat el Pla d’actuació per prevenir els efectes de les onades
de calor. Quan hi hagi alerta per onada de calor, el consistori habilitarà espais frescos

amb aire condicionat i permetrà l’accés gratuït a la piscina municipal.

Imatge promocional de Scorpio. Foto: Delirics

POLÍTICA4Jesús Naharro torna
a ser alcalde d’Abrera per tercer
cop consecutiu. No obstant això,
tot i que en l’anterior mandat ja
hauria pogut governar en solita-
ri, van pactar amb els dos regi-
dors d’ERC, que també van en-
trar al govern. Ara, en canvi,
sembla que el PSC encapçalarà
tot sol les regidories, tal com li
permeten els 10 representants
que han aconseguit.

Durant el discurs d’investi-
dura del dia 17 de juny, Naharro
va voler agrair als regidors de
l’anterior mandat per la feina feta
i per la dedicació, així com als ve-
ïns del municipi per l’ampli su-
port que li van brindar en les pas-
sades eleccions del 28 de maig.

“MÉS EXPERIÈNCIA”
L’alcalde socialista, que ja té vuit
anys d’experiència al capdavant
de l’Ajuntament d’Abrera, ento-
ma l’encàrrec “com una respon-
sabilitat, per continuar treballant
amb la mateixa energia i il·lusió,
però amb una mica més d’expe-

riència”. Cal recordar que, en
l’últim mandat i l’actual, Naha-
rro ha assolit els millors resultats
en regidors per al PSC al muni-
cipi, amb 11 i 10 representants,
respectivament. 

Pel que fa a l’oposició, qui
l’encapçala és Abrera En Comú

Podem, amb quatre regidors.
Els altres partits que els seguei-
xen són ERC, Vox i el PP, que te-
nen un representant cadascun.
Es tracta, a més, de la primera
vegada que la ultradreta entra a
l’Ajuntament d’Abrera, amb la
presència de Vox.

Jesús Naharro torna a ser investit alcalde. Foto: Ajuntament 

Naharro: “Continuaré treballant
amb il·lusió i més experiència”

AGENDA4Tot i que les activitats
més esperades es concentren en
el primer cap de setmana de ju-
liol, des del 24 juny i fins al 2 de
juliol hi ha programades tot un
seguit de propostes culturals i ar-
tístiques per celebrar la Festa
Major d’Abrera.

Una de les cites més desta-
cades d’aquesta edició, especial-
ment pel públic jove, és la sessió
de Los 40 on tour 2023 la nit i
matinada del dia 1 al Parc de Can
Morral. Pel que fa a l’oci nocturn
també trobem propostes com la

Nit d’Havaneres del 2 de juliol o
la festa major jove, amb diversos
DJ convidats, del 30 de juny.

A més, la Festa Major també
anirà plena d’activitats popu-
lars com la Cercavila de Timbals,
l’Orxatada amb Fartons, les Sar-
danes o el Correfoc, entre altres
propostes lúdiques.

Així mateix, també hi ha una
gran oferta per infants i les seves
famílies, des dels espectacles
familiars  Clap! i On, Com, Ai-
gua?  a tallers de contes, així com
la Cercavila infantil.

Abrera celebra més d’una
setmana de Festa Major

La ciutat escalfa motors per a la Festa Major. Foto: Ajuntament 

Tradició | Revetlla de Sant Joan a Santa Maria de Vilalba
Amb motiu de la revetlla de Sant Joan, el 23 de juny a les 21 h l’Associació de Veïns
de Santa Maria de Vilalba celebra un sopar popular on cadascú s’haurà de portar el
seu menjar. A partir de les 11 de la nit hi haurà Disco Mòbil amb DJ Sergi.
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Collbató

CULTURA4L’Ajuntament d’Es-
parreguera ha enllestit el pro-
jecte per convertir en museu
l’Espai de la Terrissa. El consis-
tori obrirà la licitació per als
treballs de producció i muntat-
ge, que compten amb un pres-
supost de 72.600 euros.

El projecte contempla la
creació d’una mostra perma-
nent de la terrissa, el desenvo-
lupament d’un audiovisual sobre
el forn de llenya i, a més, preveu

que la sala aculli tres exposicions
temporals cada any. 

La terrissa és un dels ele-
ments més característics de la
història d’Esparreguera, que té
una llarga tradició artesanal en
la seva producció gràcies a l’ar-
gila que hi ha als voltants, i ha es-
tat declarada per la Generalitat
Zona d’Interès Artesanal. Així
mateix, l’Espai de la Terrissa
conté el darrer forn de llenya que
es conserva al municipi.

POLÍTICA4Com a candidat de la
llista més votada, el socialista
Eduard Rivas ha sigut investit al-
calde d’Esparreguera per terce-
ra vegada consecutiva. A més
dels vots dels vuit regidors del
PSC, Rivas també va rebre du-
rant el Ple d’investidura el suport
dels dos representants de Junts
per Esparreguera, una escissió
dins del panorama polític post-
convergent, però que roman-
dran a l’oposició. 

Durant el seu discurs d’inves-
tidura, Eduard Rivas va dir que “el
més important no és l’aritmètica,
sinó la importància de les deci-
sions que prenem i el consens en
la política municipal”. A més, va
afegir que el seu desig és “espe-
ronar els partits per aconseguir un
govern fort”. I és per això que va
fer una crida perquè es pugui sig-
nar aviat aquest acord per treba-
llar plegats per Esparreguera.

La menció a la importància de
sumar esforços entre formacions

polítiques està relacionada amb la
situació de minoria en la qual està
el govern socialista. El seu ante-
rior soci de govern, En Comú
Podem, només compta amb un
regidor, el que els dificulta l’arri-
bada a la majoria absoluta, que
està en els 11 representants.

Per tot plegat, durant aquest
mandat el PSC haurà d’arribar a
pactes i consensos amb els dife-
rents grups polítics per poder

governar Esparreguera. De fet,
amb ERC, principal partit de l’o-
posició amb tres regidors, es
podria arribar a aquesta majoria.

En aquest sentit, Alfons Puc-
he, portaveu dels republicans, va
declarar al Ple que “correspon a
la força més votada jugar les car-
tes per decidir de quina manera
vol plantejar la governança.
“Nosaltres continuarem amb la
més lleial col·laboració”, va dir.

Eduard Rivas, investit alcalde d’Esparreguera. Foto: Ajuntament

Rivas fa una crida als partits per
“aconseguir un govern fort” 

Primers passos per fer de
l’Espai Terrissa un museu

Ensenyament | L’Escola Bressol Coloraines fa 20 anys
L’Escola Bressol Municipal Coloraines celebra aquest curs el 20è aniversari. El centre es
va crear l’any 2002 al passeig del Castell i el 2011 va ampliar les seves instal·lacions per

acollir més infants i poder desenvolupar el seu projecte educatiu amb més qualitat.

Forn de llenya a l’Espai de la Terrissa. Foto: Ajuntament

POLÍTICA4Gemma Rodríguez
ha sigut investida alcaldessa de
Collbató gràcies al pacte entre el
PSC i la candidatura municipa-
lista Collbatots. Els socialistes
tornen al govern, després de
perdre’l el 2015. Rodríguez va re-
bre els vots a favor de la seva for-
mació i de Collbatots al Ple d’in-
vestidura del dia 17.

Tot i que el PSC va ser la for-
ça guanyadora als comicis del 28
de maig, només va superar a
ERC per 24 vots. De fet, els so-
cialistes, els republicans i Coll-
batots van quedar empatats amb
tres representants cadascun. Al
final, però, el pacte s’ha fet efec-
tiu entre el PSC i la candidatura
municipalista. Entre tots dos
assoleixen la majoria absoluta
necessària per governar amb
tranquil·litat. Les dues forma-
cions van explicar en un comu-
nicat que han arribat  a un acord
“sòlid i d’entesa”. 

En el seu discurs d’investi-
dura, Rodríguez va agrair la fei-
na de l’anterior govern, liderat

pel republicà Miquel Solà, que
ara passa a l’oposició, i també va
assegurar que el passat mandat
van portar a terme una oposició
“respectuosa”.

A més, la nova alcaldessa va
prometre que milloraran el con-
tingut de la seu electrònica mu-
nicipal i que agilitzaran les tra-
mitacions. Pel que fa a l’espai pú-
blic, Rodríguez va dir que volen
“regenerar la seguretat ciuta-

dana” i posar fi a les “escanda-
loses” fuites d’aigua. Va advocar,
a més, per un turisme sostenible
-no debades, va ser la conselle-
ra de Turisme del Consell Co-
marcal- i va posar èmfasi en les
mesures que han pactat amb
Collbatots per impulsar la tran-
sició energètica. 

Per altra banda, Rodríguez va
prometre solucions per al barri
del Bosc del Misser. 

Rodríguez amb la vara d’alcaldessa. Foto: Ajuntament

Rodríguez advoca per 
impulsar un turisme sostenible

LLEURE4La piscina d’estiu serà
l’epicentre de les activitats a
Collbató durant el mes de juliol.
Diferents propostes que perme-
tran gaudir de l’oci en remull per
combatre la calor.

Per una banda, l’Ajuntament
ha organitzat els cursos de na-
tació a la piscina municipal per
a infants nascuts entre el 2011 i
el 2021, ambdós inclosos. Les
classes es portaran a terme les
tardes de dilluns a divendres i es
dividiran per grups segons l’edat.

Així mateix, la piscina d’estiu

també acollirà l’activitat d’a-
quagym per adults, que es farà
els dilluns, dimecres i diven-
dres de 10 a 11 h del matí. En
aquest cas, la proposta s’allar-
garà fins a finals d’agost.

Per acabar, s’ofereixen els
diferents casals d’estiu per a
nens i nenes, entre els quals es
troben les opcions de tenis o pà-
del, però també el Casal Festa
Major, que es caracteritza per fer
experiments, manualitats, ex-
cursions setmanals i sortides a la
piscina d’estiu municipal.

Casals, aquagym i cursos 
de natació a la piscina d’estiu

Activitat d’aquagym en edicions anteriors. Foto: Ajuntament 

Tradició | Sopar popular i ball per la revetlla de Sant Joan
L’Ajuntament de Collbató ha organitzat un sopar popular i un ball per celebrar la
revetlla de Sant Joan el dia 23. A més, a les 21 h del vespre es rebrà la Flama del Canigó
al municipi i hi haurà l’espectacle de foc dels Diables Salnitrats i l’encesa de la foguera.
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Esports Llibre | Presenten ‘70 anys del CB Esparreguera (1952-2022)’ 
La Biblioteca d’Esparreguera va ser l’escenari el passat 8 de juny de la 

presentació de l’obra 70 anys del CB Esparreguera (1952-2022), escrita per Jordi 
Gobern. El president, Joan Vendrell, va ser l’encarregat de fer la introducció de l’acte. 

"Què com era jo de petita? Era
molt trapella i mentia perquè no
em descobrissin. Amb els anys,
he canviat molt i suposo que el
futbol m'ha donat disciplina.
Ara tinc molta responsabilitat i
soc una referent, però de mar-
rec vaig acumular unes quantes
entremaliadures a l'escola", con-
fessa Jana Fernández (Sant Es-
teve Sesrovires, 2002), bicam-
piona de la Champions, al pòd-
cast de B3tter.

La sesrovirenca no s'oblida
de moltes de les seves ocur-
rències en aquella època, però
n'hi ha una que és la que més té
present. Va ser a P5 [ara el
nom correcte és I5, d'Educació
Infantil] i un company de clas-
se va colar-se a la cua per sortir
al pati. "Tenia clar que aquell
noi no aconseguiria el seu pro-
pòsit i vaig arribar a posar-li el
peu a la cara i li vaig deixar una
marca", explica.

Quan la seva mare va saber
la veritat, perquè Fernández li
va assegurar que el nen havia
començat abans, li va exigir
que es disculpés. "Amb dos ova-
ris, ma mare em va fer anar a la
família del nen a demanar-li
perdó i a donar la meva parau-
la que allò no tornaria a passar
mai més. I així va ser, se me'n va
anar la pinça. Són coses de nens
i nenes, però...", afegeix.

Amb tres anys va començar
a fer xuts a la pilota i va co-
mençar a jugar amb cinc o sis.
A la seva mare li feia por que ju-

gués a futbol, perquè en aque-
lla època no hi havia tantes ne-

nes practicant-lo, i la va apun-
tar a molts esports amb l'espe-
rança que es decidís per una al-
tra disciplina. Així, va passar pel

ball, l'handbol o la natació. "I jo,
tossuda, només volia futbol i su-
poso que m'hi devia apuntar
perquè no callava", comenta.

Al pati de l'escola va ser du-
rant molt de temps l'única nena
que jugava a futbol. Durant una
època també hi havia una altra
noia, tres o quatre anys més
gran que ella. Fernández des-
tacava tant que va acabar sent
sempre la primera tria entre
els companys que feien els equi-
ps. Era, sens dubte, la més hà-
bil, intel·ligent i líder. 

La conversa amb els dos res-
ponsables del pòdcast de B3tter,

Àlex Boisset i Adrià Cruz, va te-
nir lloc dies abans de la final de
la Champions contra el Philips
Stadion, el passat 3 de juny, a

Eindhoven el VfL Wolfsburgo, i
Fernández pronosticava un 2-1
a favor del Barça. Assumia que
l'equip patiria molt, però no es
podia imaginar que li calgués re-
muntar un 0-2 en contra. Ara
els seus pensaments estan cen-
trats en la selecció espanyola,
perquè és una de les 30 prese-
leccionades per al Mundial
d'Australia i Nova Zelanda, que
es disputarà del 20 de juliol al
20 d'agost. Abans, però, Jorge
Vilda, el seleccionador, haurà de
descartar set jugadores.

Toni Delgado
SANT ESTEVE

Jana Fernández era trapella
» La bicampiona de la Champions i una les preseleccionades per al Mundial recorda la seva infància
» "De petita mentia perquè no em descobrissin quan feia entremaliadures", confessa la sesrovirenca

Jana Fernández, defensa sesrovirenca del Barça, somriu amb la seva segona Champions i en una foto promocional del club. Fotos: FC Barcelona

“Tenia clar que aquell
noi no assoliria el seu
propòsit i li vaig posar 
el peu a la cara”, confessa

La seva mare la va
apuntar a altres esports
perquè li feia por que 
la petita jugués a futbol
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Una nit, el peix kiwi de la peixera de casa
se’l mira directament als ulls i se li reve-
la com una profecia. Atrapat fa temps en
un laberint de frustracions professio-
nals i personals, tip de tot el que l’envol-
ta i de la vida a què s’ha vist abocat, de-
cideix agafar les regnes i fugir endavant.
“Res no tornarà a ser igual”, pensa.

A la Sala Flyhard de Barcelona.

Teatre

La nit del peix Kiwi
Josep Julien

Miki Núñez ha publicat el seu tercer àl-
bum, 121 (Música Global), que permetrà
començar l’estiu amb alegria i aire fresc.
Tal com ha explicat el terrassenc en una
entrevista amb l’ACN, aquest treball s’as-
sembla més al seu primer disc que no pas
al segon. El primer, Amuza, era més ale-
gre, mentre que el segon, Iceberg, era més
trist perquè estava marcat per la covid.

Música

La catalana Laia Manzanares es posa en la
pell de la Carolina, una jove ingènua i en-
cantadora que coneix en Leo (Manolo
Solo) a través d’un xat. Ell és un home adult
que s’ha fet passar per un noi de 16 anys
i, enganyant-la, ha aconseguit quedar
amb ella en un parc de la ciutat. Però a me-
sura que en Leo la coneix, comença a sos-
pitar que potser no és tan inofensiva.

Pelis i sèries

La desconocida
Pablo Maqueda

121
Miki Núñez

Jules Ainaud
El centre de fotografia KBr de Barcelona, pertanyent a la
Fundació Mapfre, ha inaugurat una exposició que reivin-
dica el fotògraf francès Jules Ainaud. Sota el títol La Cata-

lunya de Jules Ainaud, la mostra recull fotografies fetes per
aquest artista entre el 1871 i el 1872 a casa nostra. I és

que Ainaud va visitar diversos punts de la geografia cata-
lana per capturar llocs d’interès amb la seva càmera. L’ex-
posició, comissariada per Jep Martí Baiget, està formada
per aproximadament 240 fotografies. Els interessats les

podran veure de prop fins al pròxim 3 de setembre.

B A D  G Y A LQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Una violinista acabada de graduar rep
una proposta inesperada. Mentre passeja
de nit per Barcelona, fa cerveses amb els
amics i esquiva turistes, defuig la pre-
gunta: Ets prou bo per viure d’allò que es-
times? Ho estimes prou per malviure’n?
Fusta i resina és el primer llibre de la
col·lecció Brunzits, de l’editorial Colum-
na, capitanejada per Juliana Canet.

Llibres

Fusta i resina
Ofèlia Carbonell

|Amnesia
Un joc de terror en primera persona que situa els jugadors a la Primera Guerra
Mundial. Així és Amnesia: The Bunker, per a PC, PS 4 i 5, i Xbox One i Series X/S. 
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Ja fa més d’una dècada que el tret de sortida de la
temporada estiuenca a casa nostra el marca la pu-
blicació de l’anunci d’Estrella Damm. Agradi més o
menys, la marca de cervesa ha sabut consolidar la
seva idea de viure l’estiu “mediterràniament” i cada
any hi ha expectació al voltant de l’anunci, que ha
acabat sent gairebé un curtmetratge. Aquest 2023,
la marca ha sorprès amb una protagonista de luxe:

Bad Gyal (Vilassar de Mar, 1997). Alba Farelo, el
nom real d’aquesta artista urbana que ho està pe-
tant arreu del món, s’interpreta a ella mateixa al ví-
deo. En plena gira mundial, la cantant es troba a
Tòquio i la seva mànager li recorda que l’endemà
ha de ser a Londres. Bad Gyal, però, decideix des-
obeir els seus compromisos professionals per tor-

nar “a casa”. Dit i fet: del Japó vola a Barcelona, on la
seva “tripulació” l’espera per fer un passeig en cata-

marà. L’estiu de qualsevol mortal.

Famosos

Ser una de les artistes urbanes ‘top’
La seva popularitat no ha deixat de créixer en els últims anys

Protagonitzar l’anunci d’Estrella Damm
L’espot publicitari dona la benvinguda a l’estiu a casa nostra

Un tema comentadíssim
Hi ha hagut opinions de tot. Tothom hi ha volgut dir la seva

| 22

Viuen línia
| 22



23 | 

Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

OBESITAT

El 65% dels sucres afegits que consumim diàriament
procedeixen d’aliments amb baixa densitat nutricional

NUTRIENTS

DENSITAT

PERCEPCIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
No és pas una notícia nova que els infants mengin més sucre
del compte, però sí que en mengin més del doble del que ne-
cessiten. Segons un estudi de la Universitat de Granada, publi-
cat per la revista científica Nutrients, els nens espanyols consu-
meixen 55,7 grams diaris de sucres afegits, més del doble del
que recomana l’Organització Mundial de la Salut. 

Amb aquestes dades, no és estrany que les xifres d’obesitat
infantil augmentin any rere any, perquè una alimentació abun-
dant en sucres lliures està associada a un risc més alt d’obesitat,
i també de malalties cardiovasculars. De fet, l’estudi revela una
dada encara més inquietant: els aliments amb una dosi alta de
sucres contenen poc valor nutricional. És a dir, que són aliments
dolços i prou, sense cap altra qualitat. 

L’estudi, que ha comptat amb la participació de 1.775 famí-
lies amb fills d’entre 7 i 12 anys, recomana revisar la dieta dels
menors i donar prioritat a aliments amb més densitat nutricio-
nal i menor contingut en sucres afegits. Els investigadors també
reclamen més compromís de la indústria alimentària a l’hora de
reformular els productes i informar les famílies.   

Massa sucre a la dieta infantil

Les xifres de sobrepès i d’obesitat infantil continuen
augmentant i tenen una prevalença del 23,3% i del 17% 

Les claus

Cal potenciar en la dieta infantil i juvenil aliments rics en
nutrients, com la llet, els cereals o els batuts naturals  

Les begudes energètiques, la rebosteria, el cacau en pols 
o els gelats no són aliments tan nutritius com ens pensem  
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